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Confraţi i  roman 1  a i  l u i  Shakespeare, m u lţumiţi sau n u  de pro
pria producţie l itera ră, consideră că opera lor  este cond a m nată, 
d i n  cauza l i psei de i nteres a d i rectori lor de teatru şi  a reg izori lor 
pentru l iteratu ra naţiona lă  d ia l ogată. Aceştia î l  preferă pe şefu l 
bres le i ,  pe Shakespea re însuş i ,  în versi u ne fide lă  sau moder
n izată . Si ,  pentru că note le acestei tri steţi a u  răzbătut d i n  mai  
toate melod i i le, a m  crezut că răspunsu l  ce lor  acuzaţi poate 
contri bu i  la  c la rifica rea une i  s ituaţi i  pe care, în vorbe, toată 
l u mea o reg retă . În conti n u a re, câteva răspunsuri la o u n ică 
întreba re: 
Dra matu rg ii româ n i  se p lâng că nu s u nt jucaţi . Ce pă rere aveţ i?  
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Ion Co jar, regizor 
d i rectoru l 
Teatru lu i  Naţional d in  Bucureşti 

Nu e o problemă de azi-de ieri . 
Nemulţumirea dramaturgilor auten
tici e legitimă. Ca situaţie generală, 
sunt mai mulţi autorii nejucaţi decât 
cei jucaţi. Deci, din punct de vedere 
numeric, nemulţumirea e un fe
nomen cronic care, din timp în timp, 
se acutizează şi devine temă de 
anchetă. Mai cu seamă în u ltimii ani, 
teatrele nemaiavând obl igaţia de a 
"promova" dramaturgie contempo
rană, criza s-a adâncit. Iar nemul
ţumirea puţinilor dramaturgi rămaşi 
după dispariţia lui 1. O. Sârbu, 1 . O. 
Şerban, Adrian Dohotaru, Marin 
Sorescu, Tudor Popescu este justifi
cată. Se joacă foarte, foarte puţine 
piese româneşti contemporane. 
In repertoriul Teatrului Naţional din 
Bucureşti, a cărui menire principală 
este aceea de a juca dramaturgie 
românească, deopotrivă clasică şi 
contemporană, s-au aflat în ultimele 
trei stag iuni O. R. Popescu, Fănuş 
Neagu, Lucian Chişu, Dumitru Micu, 
Radu F. Alexandru, Tudor Popescu, 
Vlad Zografi, Radu Gabriel, Nicolae 
Mateescu, Dan Cojocaru şi urmează, 
în această primăvară, Paul Ioachim, 
Cristian Tiberiu Popescu, Dumitru 
Solomon, Olga Delia Mateescu. Ceea 
ce înseamnă că mai mult de jumătate · 
din titluri le aflate pe afiş sunt piese 
româneşti. 
Şi, evident, ne menţinem în centi 
nuare preocuparea pentru Pro 
gramul de promovare a dramaturg iei 
româneşti contemporane, pe care 
l-am iniţiat în urmă cu doi ani . 

Mircea Cornişteanu, 
regizor 
d i rectorul  Teatru lu i  
"Sică Alexandrescu" d in  Braşov 

Trăim o vreme în care toată lumea se 
plânge. Dacă admitem că dra
maturgii sunt şi ei oameni, îi putem 
înţelege. Şi mulţi regizori se plâng de 
faptul că dramaturgia românească 
nu le dă satisfactie. Oare cine are 
dreptate? Cred d şi uni i , şi ceilalţi. 
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Regul ile economiei de piaţă, pe care 
încercăm să le deprindem, ne spun, 
printre altele, că trebuie să învăţăm 
să ne vindem marfa. Nemaiexistând 
central izare şi nici obl igativitatea 
teatrelor de a pune în scenă, cu orice 
preţ, piese româneşti, textele auto 
htone intră în competiţie cu toate 
celelalte texte. Eu cred că se joacă 
destul de multe. Desigur, nu toate 
sunt noi. Au apărut câteva nume de 
dramaturgi contemporani (mă refer 
la cei de după 1 990), unii dintre ei, 
jucaţi chiar pe scenele cele mai 
importante (spre exemplu:  Vlad 
Zografi, Radu Macrinici, Andreea 
Vălean, Horia Gârbea etc.). Dacă dra
maturgii ar încerca să fie mai persua
sivi, ei ar reuşi să determine, împre
ună cu teatrele, ca Ministerul Culturii 
sau a lte foruri să acorde înlesniri 
instituţiilor de spectacol care joacă 
piese româneşti, aşa cum se întâm
plă în mai toate ţările civi l izate. Astfel 
se încurajează producţi ile autohto
ne. Atunci, situatia s-ar îmbunătăti. 
Refuz să cred, însă, că vreun regizor, 
fie el şi cosmopolit, nu ar monta o 
piesă românească ce s-ar intitula O 
scrisoare pierdută, Jocul ielelor sau 
Steaua fără nume. 

Alexandru Darie, 
regizor 

Este un l ucru care s-a discutat foarte 
mult în ultimi i zece ani. Pe tema asta, 
am asistat în colocvii la luări de 
poziţie pro sau contra. Această 
chestiune este, din punctul meu de 
vedere, o pierdere de vreme. Nu cred 
că s-a scris vreo piesă interesantă 
care să nu fi fost pusă în scenă. Din 
păcate, l iteratura dramatică contem
porană românească - comparativ cu, 

în ult ima vreme, Marea Britanie, 
I rlanda, Germania - este, după 
părerea mea, extrem de săracă din 
punct de vedere cantitativ. Sunt 
foarte puţini dramaturgi români care 
să fi depăşit nivelul de scriitură în 
cheie simbolică, metaforică (modali
tate mostenită din trecut, când 
lucrurile nu se puteau spune direct). 
Teatrul românesc ar trebui să aibă 
personaje adevărate, să istorisească 
poveşti directe şi simple, să discute 
problemele cele mai importante ale 
comunităţii. Atunci, atât teatrele de 
stat cât şi cele particulare, neînca
drate în sistem, ar monta, cu sigu
ranţă, asemenea spectacole. Iar dra
maturgia românească nu ar mai fi, ca 
până acum, de sertar. 

Şt�fan lordănescu, 
reg1zor 
d i rectorul Teatru lu i  
.. Lucia Sturdza Bu la ndra" 

În calitate de regizor, am montat de 
multe ori dramaturgi români, ca de 
exemplu D. R. Popescu şi Tudor 
Popescu. Ca director de teatru, dacă 
un regizor important vine cu o piesă 
importantă, sunt gata să-i dau acor
du l  pentru a o pune în scenă. 

Mihai Lungeanu, 
regizor 

Am de ales între trei posibile răspun
suri :  nu ştiu, nu pot să ştiu, nu vreau 
să ştiu. Valabile, posibile, politicoase 
toate. Şi totuşi. .. o dată pusă între
barea, nu te mai simţi l in iştit până 
când nu produci măcar o aparentă 
desluşire. În cazul nostru, aş începe 
prin a "deduce" (în sens financiar) un 
procent semnificativ de realitate 
ind iscutabi lă: dramaturgia româ
nească se joacă, în ceea ce are mai 
valoros, sau mai spectaculos, sau mai 
norocos. Alt adevăr (în acelaşi pro
cent) dovedeşte că nu se joacă "sufi
cientă" dramaturgie românească. 
(Cine hotărăşte? Cine a lege? Cine 
propune? Care sunt motivele?) 
Publicul este luat vreodată în seamă? 
Există publ ic sau doar spectatori 
(plătitori)? Facem teatru. Facem 
(şi/sau/numai) cultură? Cui ce-i tre
buie? ... Retorismu l  unor astfel de 
întrebări nu ne salvează de sărăcia 
răspunsuri lor rea le. (Sărăcie care 
îndeamnă la meditaţie mai abitir ca 
întrebarea iniţială; oare numai "să
răcia" materială este de vină? Nu şi 
sărăcia de duh?) În fine, al treilea 
posibil adevăr (în procent serios şi el) 
ne atrage atenţia asupra d rama
turgiei româneşti care nu se joacă 
(deşi se scrie). 
De ce?! Aici vor răspunde atât cei 

jucaţi, cât ş i cei ne-j ucaţi. Îşi vor 
răspunde şi vor continua să scrie. 
Şi atunci di lema va rămâne nelă
murită. Pentru că cine are curaju l  de 
a spune (direct) dramaturgulu i  X că 
dramaturgia românească de valoare 
se joacă (şi să-i dea şi exemple), dar 
că ceea ce el, X, propune nu are va
loare (deşi piesa e "bună", "contem
porană", "interesantă", "actuală", "cu 
ritm" etc.) şi de aceea nu se joacă? 
Un asemenea gest poate că nu i-ar 
lămuri pe cei în cauză, dar le-ar folosi 
celorlalţi, pentru a nu mai fi obligaţi 
la anchete care încep cu "De ce?", 
deşi răspunsul este cunoscut. Îmi 
îngădui să repun în circulaţie una 
dintre cele "321 de vorbe memora
bile ale lui Petre Tutea". La întrebările 
fundamentale "de ce" şi "în ce scop", 
aporetica rurală românească răs
punde: "D' aia". 

Vasile Nedelcu, 
regizor 

De vreme ce sustin acest lucru, ar tre
bui să-i credem. ·Presupun, însă, că se 
scrie mult mai mult decât s-ar putea 
pune, practic, în scenă. Aşa că, înain
tea oricărei aprecieri valorice, nu pot 
fi montaţi chiar toţi dramaturgi i  şi tot 
ceea ce scriu ei. 
Ca regizor, mărturisesc că nu am 
prejudecăţi; dimpotrivă, citesc asi
duu şi ceea ce se publ ică, şi ceea ce 
nu se publ ică, iar în ultimele două 
stagiuni am reuşit să montez exclu
siv d ramaturg ie românească con
temporană; orice text îţi poate oferi o 
sansă în măsura în care e autentic; 
contemporaneitatea poate fi un atu 
în plus, cu condiţia ca ea să ţină de 
axiologie, nu numai de data la care a 
fost scrisă piesa. 
Mi-aş permite să le dau un sfat dra
maturgilor: să încerce să fie, dacă nu 
cât mai dramaturgi - ceea ce nu e 
uşor -, măcar cât mai contemporani; 
asta nu înseamnă numai a vorbi 
despre prezent la timpul prezent, ci 
şi a avea o atitudine, o percepţie în 
interiorul contemporaneităţii. Orice 
text poate fi dramaturgie rescris, 
ceea ce se şi întâmplă de multe ori, 
dar dacă el nu spune nimănui n imic, 
decât poate doar autorului, asta e o 
deficienţă de neremediat. 
Sunt teatre care au programe de pro
movare a dramaturgiei tinere, dar 
cred că nu e suficient: în spatele 
acestora nu se află o cercetare atentă 
a peisajului dramaturgie, ci, de cele 
mai multe ori, ocazia de a monta un 
autor sau altul. Poate, un efort con
certat al directori lor de teatru, secre
tarilor l iterari şi regizori lor, o definire 
mai precisă a responsabil ităţilor ar da 
mai multă satisfacţie dramaturgi lor 
contemporani . 
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Theodor-Cristian 
Popescu, regizor 

De ce se plâng dramaturgii români 
că nu le sunt jucate piesele? 
În primul rând, dramaturgi i  români 
sunt poate singura categorie profe
sională care a trăit veşnic în capita
l ism, căci s-a aflat, din toate tim
puri le, chiar la ea acasă, în con
curenţă directă cu tot restul lumii 
(dramaturg ia un iversa lă  clasică şi 
contemporană, ba încă şi cea ro
mânească clasică). Să admitem, o 
concurenţă absolut necruţătoare, 
din care de multe ori, inevitabil, ai 
noştri au părăsit arena învinşi. 
În al doilea rând, l i s-ar putea reproşa 
regizori lor de teatru faptul că, în cele 
mai mu lte cazuri, nu au curajul sau 
energia necesară aducerii pe scenă a 
unu i  text românesc contemporan 
imperfect, dar care, prin transfor
mare în spectacol, I-ar ajuta mult pe 
autor să-şi înţeleagă l imitele, gre
şel i le neîmpliniri le şi să lupte pentru 
a le depăşi. Ca un exemplu, amintesc 
că, în cele două ocazii când am mon
tat piese româneşti noi, regizori 
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importanţi, la a căror părere ţin, 
mi-au reproşat că mă risipesc pe 
texte minore. 
În al treilea rând, directorii de teatru 
neavând, în cea mai mare parte, un 
program (altfel decât declarativ), nu 
au nici opţiuni clare în ceea ce priveşte 
dramaturgia română contemporană. 
Cu alte cuvinte, nu aleg aproape nicio
dată piesa pentru care să caute un 
regizor, ci numai un regizor care să 
monteze ceva. De aceea, o parte din 
vină le aparţine şi lor. 
În al patrulea rând, dramaturgii înşişi 
au o parte însemnată (dacă nu chiar 
cea mai însemnată) de vină. În socie
tatea spre care ne îndreptăm târîş
grăpiş fiecare se va lupta pentru 
interesul propriu. Ce aşteaptă dra
maturgii de nu înfiinţează teatre sau 
companii teatrale? Ce aşteaptă de nu 
îşi atrag singuri fonduri pentru mon
tarea pieselor? Cred ei oare că se va 
face coadă la uşa camerei lor de lucru 
doar la zvonul că scriu o nouă piesă? 
Bănuiesc că ar fi timpul să accepte că 
fiecare trebuie să înveţe rapid să lupte 
singur pentru afirmarea proprie şi să 
nu aştepte mereu mâna providenţială. 

În ultimul rând, dar nu la urmă, tota
l itatea oameni lor de teatru din 
România va înţelege, poate, într-o zi, 
că o miscare culturală dinamică, ori
ginală nu poate exista în afara dra
maturgiei noi, originale. Vom avea 
şansa de a deveni o cultură majoră 
doar dacă vom formula răspunsuri 
proprii, originale, la problemele con
temporaneităţii. Greu de crezut că 
acestea se vor putea întâmpla, în 
teatru, fără dramaturgi i  contempo
rani nouă. 

Vlad Rădescu, actor 
d i rectoru l  
Teatru l u i  "Nottara" 

Cine sunt aceşti d ramaturg i?  Nu  
cunosc, încă, o facultate, cel puţin în 
România, care să ofere diplome sau 
l icenţe de "dramaturg român". Din 
păcate, întrebarea pe care mi-aţi pus-o 
a devenit, pentru prezentul şi viitorul 
teatrului românesc, un loc comun ... 
un fel de "aruncat pisica" în curtea 
teatrelor. Pare o culpabil izare a direc
torilor de teatru şi a regizori lor. 
Teatrul "Nottara" nu e în căutarea 
dramaturgilor, ci a pieselor probabile 
a se juca astăzi, "la cumpăna mileni
i lor'', pentru a folosi, iar, un loc 
comun. Poate că dramaturgi i  ar tre
bui ca, asimi lând experienţa celor 
jucaţi pe a lte scene, să intre în teatru, 
să lucreze cu - ordinea este aleatorie 
- regizorii, secretarii literari, actorii 
sau, cum e cazul Teatru lui "Nottara", 
chiar cu d ramaturgu l  teatru lu i .  
Rezultatul ar fi mai interesant, atât 
pentru noi, care facem teatru seară 
de seară, cât şi pentru spectator, care 
plăteşte din propriu l  buzunar. 

Livius Rus, actor 
d i rectoru l 
Teatru l u i  Va lah din  Giurg i u  

Noi încercăm să  ne  facem datoria 
faţă de d ramaturgia românească, 
însă trebuie avut în vedere şi faptul 
că în oraşele mici sunt necesare spec
tacole cu texte cunoscute, cu adresă 
precisă spre un anumit gen de pu
blic. Prin urmare, trebuie să ţinem 
cont că, la noi, cei mai mulţi specta
tori sunt elevi. Am dori să "acoperim" 
întreaga programă şcolară, dar cu 
mirare am aflat că abia de se mai studi
ază câte ceva despre Vasile Alecsandri, 
Barbu Ştefănescu-Delavrancea, Horia 
Lovinescu, Marin Sorescu şi mai 
nimic despre Camil Petrescu, Mihail 
Sebastian. Ca să nu  mai vorbim de 
contemporani . Ne-am propus însă să 
realizăm în fiecare stagiune măcar un 
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spectacol cu o piesă de Dumitru 
Solomon. Anul trecut am pus în 
scenă Transfer de personalitate, iar 
acum am achiziţionat drepturile de 
reprezentare pentru Zăpezile de 
altădată. Dorim ca un student să-şi 
pregătească examenul  de licenţă cu 
acest text. 
Am mai avut în repertoriu Turnătorul 
şi actriţa de Mircea M. Ionescu; este 
posibil să-i montăm şi New York -
Bucureşti, reîntoarcerea niciunde, 
însă deocamdată nu am găsit regizorul 
dornic s-o pună în scenă. Am mai fi 
vrut să realizăm spectacole cu piese de 
Teodor Mazilu, însă ne-am izbit de pre
tenţiile exagerate ale moştenitorilor în 
privinţa drepturilor de autor. 

• • 

ICI 

Noi, geniile Universale ... 
A cum câtăva vreme am avut 

p lăcerea să răspund la o 
anchetă printre dramaturgi a 

îndrăgitei reviste "Scena". După tim
pul legiuit de gestaţie tipografică, 
iată că apar răspunsurile mele şi ale 
altor nefericiţi luptători cu replica. 
Titlu l  sub care eram adunati: "Ce mai 
spun confraţii lui Shakespe.are". 
Măi să fie! Când îl opreşti pe stradă 
pe un fotbalist şi-1 întrebi: "Ce mai 
zici, băi, Ronaldo?", apelul nu prea 
pare pătruns de stimă şi consideraţie. 
Adică, vezi dumneata, şi noi scârţa
scârţa pe hârtie, cu modele orgo-

l ioase în minte! Câţi actori a r  
răspunde l a  o anchetă intitu lată "Ce 
mai fac confraţii lu i Laurence Olivier" 
dacă ar şti dinainte titlu l? 
Aici ridic o mică obiecţie de formă: 
dacă ştiam genericul anchetei, în 
speţă chestia cu "confraţii", a ltfel 
răspundeam. Mai apăsat. Aşa, ca să 
se vadă că noi, genii le universale, 
de-alde Shakespeare şi ai lu i, ne pri
cepem să scriem. Dar n-am ştiut... şi 
pentru că n-am ştiut, o să devin . 
de-acum foarte circumspect. Dacă 
mâine-poimâine dau un interviu şi-1 
văd la gazetă cu supratitlu l ,  împru-

���areplici 

mutat din dramatugie, "Avem şi noi 
faliţii noştri!" sau "Reacţiunea a prins 
iar la l imbă"? 
Supratitlu l  cu pricina mi-a dat însă şi 
o idee genială, pe măsura unui  con
frate de-al lu i Shakespeare. O să pân
desc până când vreun coleg de 
breaslă o să aibă o piesă montată la 
Ploieşti, o să-i iau un interviu serios şi 
o să-I public în "Scena" cea d ispusă 
la ghiduşii cu supratitlu i "Mangafaua 
pleacă mâine la Ploieşti". Abia aş
tept! 

Horia Gârbea 

Ronaldo faJ� Shakespeare 
P rietenul ş i  mult-simpaticul nos

tru colaborator Horia Gârbea 
pare surprins de titlul dat de 

noi anchetei la care au răspuns dom
nia sa şi alţi autori dramatici în legătură 
cu starea şi destinul dramaturgiei 
româneşti contemporane: "Ce mai 
spun confraţii lui Shakespeare". Autor 
cu mult haz, Horia Gârbea si-a sus
pendat brusc simţul umorulu·i când a 
luat cunoştinţă de titlul nostru, pe care 
l-am dat, evident, post-festum şi cu 
intenţii exclusiv "comerciale", nicide
cum, Doamne fereşte, ironice. La urma 

urmei, confrate cu Gârbea şi cu Shake
speare sunt şi eu. Nu mă recunosc însă 
masochist, ca să-mi dea satisfactii 
secrete auto-zeflemeaua sau auto
băşcălia. Cât priveşte exemplul cu "Ce 
mai zici, băi, Ronaldo?" este, îmi pare 
rău, Horia dragă, un fel de nucă într-un 
fel de perete. Orice dramaturg con
temporan ar fi avut motive să se 
îndoiască de buna-credinţă a cuiva 
care I-ar fi abordat cu "Ce mai zici, băi, 
Shakespeare?" (Cunosc un dramaturg 
de azi - şi de ieri! - care s-ar fi simţit 
chiar jignit, dar asta numai fiindcă se 

consideră mai mare decât Shake
speare.) Celelalte exemple date de 
Gârbea (precum "Avem şi noi faliţii 
noştri" sau "Reacţiunea a prins iar la 
l imbă") sunt tot atâtea nuci în tot 
atâţia pereţi. Vei mai constata, dragă 
Horia, că, pentru a face subiectul mai 
atractiv pentru cititori, am intitulat 
ancheta pe aceeaşi temă, a dra
maturgiei, cu regizori şi directori de 
teatre: "Ce răspund confraţii lui Brook". 
Deranjează? 

Dum itru Solomon 
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